

深深懷念中心摯友馬雷凱神父

In Memory of our friend Fr. Roman Malek

聖神研究中心 Holy Spirit Study Centre

聖言會士馬雷凱神父 1951 年生於波蘭卡索比亞省拜都市；1969 年加入聖言會；1976 年遷往德國聖奧古斯丁市並在波恩大學深造，1984 年取得漢學博士學位。多年以來馬雷凱神父曾擔任《華裔學誌》的主編達二十年之久。1998 年馬雷凱神父在聖奧古斯丁聖言會神哲學院擔任教授。2011 年他不幸中風，但仍努力工作。2016 年他獲得了哥魯華基樞機基金會所設的「心繫世界」獎。2018 年 4 月他返回祖國波蘭的哥拿市休養；至 2019 年 11 月 29 日逝世為止。三十多年來他一直是聖神研究中心的最好朋友之一。 □

Fr. Roman Malek, was born in Bytów (Kashubia, Poland) on 3 October 1951. He entered the Society of the Divine Word (S.V.D.) in 1969. He moved to the S.V.D. Mission house at Sankt Augustin in 1976 to pursue a degree in Sinology, Japanology, Comparative religious studies and Church history at the University of Bonn. He received a doctoral degree in Sinology in 1984. In 1998, Fr. Malek was appointed Professor of the History of Religions at the Philosophical-Theological Faculty S.V.D., St. Augustin. He was Editor of the renowned *Monumenta Serica* for a couple of decades and he edited the interdisciplinary book series, *The Chinese Face of Jesus Christ*. In April 2011 he suffered a severe stroke, which abruptly put the brake on many of his creative activities. He was awarded the prize "Heart without borders" from the Polish Cardinal-Adam-Kozłowiecki Foundation in June 2016. In April 2018 he moved to the S.V.D. mission house in Górna Grupa in his native Poland where he passed away after a short illness on 29 November 2019.